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تعاني  لمجتمجعانا لمجعان اااالت رض لممعلد منعالا رض لمجيلي لمة ج ني ي لمل ي ي لمم   ا لةيث م ن رةنع ىاااانعت  ن   اااا ي 

ا ا ف  للإيسانث المةنيننا لم  ي لخرل  اتم  ف  لمل يي يسسا ن   ه لمجنيةنا لمل ي يلمل اا لم  ي  ذ تقن نا ق س تللإيسانث  

الىاااللتنا لمةات تالء لمسااةل  رض لمنيا لمنني  معلد منجيلي لمة ج ني ي لمل ي ي أسااسلا لماعلساانا لمساانتقي لمم  تلت  لم

، اذ  رنيةنا ت ي ي رخمنعتت ض رن لماع  ي ف  لمججنةي لمعلت ي لمسااااعييلي  ض يمنيه رل جي  تل د لماعلسااااي لم نم ي لمع  ي  

يا لمنني  رض يلء لمسةل  الىاللتنا لمةات (، المخال لمج مجل ملإ نتي تنمنPhMsا لمسننلاا )ألض نا نيعتلمعنن ل لمن

رض أكنل أرللد لممجن ال لمةا لي  واااا ي افن م س فق  ف  لمججنةاي لمعلت اي لمسااااعييلي   ذا لث لمجلىاااانثعملل للمااع  اي، ت اد 

اعلسااي لم نم ي، ت  ت ن ل لمف    ليمشاانعذن لنجي تجعاي لن ع تنمخال ، كجن أث  المشاالا لخاساا ، امةض ف   ج ح أي نء لمعنم 

ن   50رشاانعكفن )  150  ننا لمليي لمم  ت   جع ن رض  رض رلىاا  لىااالل    50، اتالء لمسااةل  رض لمنيا لمنني رللضااف

)را نف لمةمني لمل زر ي لمجقمليي  ICP-MSت، تنسامخال  نيعرض لمضايلت ( ممقالل تلك الا لمعنن ال لمن  50لمةات لماع  ي ا

ضااايلت ( اف  ااا ن لم رض  47ن تالء لمساااةل  رض لمنيا لمنني  ارللضااا  54  ني تيي أرل  )  101ت   جح   كجن تنم د(

را نف   -ساانيل  نم ي لخيلء لم)كلارنتيغللف ن  HPLC-MS / MS تاللقي، تنساامخال  لمةشاا  ا لمسننلاامي يي ألضاا ن

الم س إتش، العتلان  ت لساااايث اللاي االع -المن  غ ل لمجع انع ، الرملانع كلاسااااةاني-لمةمناي(  ت  لساااامخاال  لرملانع رانث

نيعت لمعنن ال لمنت ن ل يمنيه لمني سام  مم ن ل لمخ انيا للا مجن  ي المالجيغللف ي المساللللي منجشانعك ض، تنلإىانفي إم   

٪(  أظ لا لمنمنيه أث 86اكنث  ج ح لمجشاااانعك ض سااااعييل ض رض رالني  ات ارعاج   رض للإين  )  لمسننلااا ألضاااا نا

 P)    لمةلار ي  المن ةال المن انو المةانيلي  الم يعلي ي  أتااال زلانيت رعنيلاي  انم اي ف  رسااااميلانا  لمسااااةل رلىاااا  

  رض ينت ي (p <0.01)     ن ا الماعي خلمجنت( رقنعيي تنمضااايلت   ت نجن، كنث ذننن ليخسند كل ل ف  رساااميلنا 0.01>

 لمةانير ي  المن انو المن ةالأرل ، أظ لا يمانيه رلىاااا  لىااااالل  لمةاات لمااع  اي زلانيت كل لت منةانلاي ف  رسااااميلانا 

( ف  0.005ا P <0.013)     رعاالاا لمةلار ي  المايا ميتظ ليخساند رن يظ ف  كجان (  P <0.01)    المجنتن ا 

، أظ ل لخفللي ف  لملتح لمننمد لمسننلااا ألضا نيعلساي  مجشانعك ض ف  لخا لرلىا  لمةات لماع  ي رقنعيي تنمضايلت   ف جن 

أىاااعنف ف  لتمجنلاا للإ ااانتي تجلد لمساااةل    3.7زلنيت  لمسننلااا لضااا نخلمليم   منملك اا / أا لمللتح )لمسمللا( 

٪   50<  رعالاا لمةشاا رح  لمسننلااا ألضاا نخاي    ات  ن  ذم ، كنيت لمملك الا لمليم ي رض لملتح ل  أفلليرقنعيي رح 

 ( P <0.01نمضيلت  )ت قنعييأ ن  تشةل رن يظ ف  تنلاا رلد لمسةل  ر

لمسةل  رض لمنيا لمجسللنا لمل ي ي مجلد لعتلن  فلى ي تا   يمنيه ذ ه لماعلسي  ف  لمج  ني، تإرةنينن أث يخنا إم  أث  

 ت امنسننلاا نيعنعنن ل لمنم لممعلد لمةات لماع  ي، رحالىاللتنا  لمنني 
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Abstract 

 

 

Contemporary communities suffer from the exposure to many environmental chemicals 

that may have adverse effects on human health. Biomonitoring measures this exposure in 

human, other living organisms and even the environment itself. Previous studies that link 

environmental chemicals exposure to T2DM (type 2 diabetes mellitus) and thyroid 

disorders in Saudi Arabia yielded ambiguous results. The current study investigates the 

association of selected environmental chemicals, namely trace elements and phthalate 

metabolites (PhMs), with the possible risk of developing T2DM and thyroid disorders, as 

they are considered two of the most predominant metabolic diseases not only in Saudi 

Arabia and the Middle East, but all over the world. In the present case-control study, urine 

samples collected from 150 participants (50 T2DM patients, 50 thyroid disorder patients 

and 50 controls) were analyzed to estimate the concentrations of trace elements, using ICP-

MS (Inductively Coupled Plasma-Mass Spectrometer). Other 101 urine samples were 

collected (54 T2DM patients and 47 controls) and examined for the presence of PhMs, 

using HPLC-MS/MS (High Performance Liquid Chromatography- mass spectrometer) 

detection. Non-parametric Mann-Whitney Test, Kruskal-Wallis H test, Pearson correlation 

and logistic regression were used to analyze the sociodemographic and clinical 

characteristics of the participants, in addition to trace elements and PhMs results. All 

participants were Saudi, from Jeddah city and most of them were females (86%). The 

results showed that T2DM patients exhibited a highly significant increase in the levels of 

Cr, Ni, Cu, Cd and U (P<0.01) compared to controls. While, there was a significant 

decrease in Mn and As levels (P<0.01). On the other hand, thyroid disorder patients result 

exhibited highly significant increase in Mn, Ni, Cu and Cd levels (P<0.01). A significant 

decrease in Cr and Zn (P<0.013 and 0.005) was observed in thyroid patients compared to 

controls. Regarding PhMs participants, individuals in the 3rd and/or 4th quartile(s) for 

urinary concentration of PhMs showed 3.7-fold increase in the odds of having diabetes 

compared with those in the 1st quartile. Moreover, the urinary concentrations of PhMs with 

detection rates (DRs) of > 50% were significantly higher in diabetic cases than in controls 

(P<0.01). This study findings support the hypothesis of environmental etiology of T2DM 

and thyroid diseases (adverse outcome) with trace elements and phthalate metabolites 

exposure. 

 

 


